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Agendaformulier B&W-vergadering 1 oktober 2024 
 

Portefeuillehouder Jeroen Diepemaat Agendaletter C   
 

Onderwerp Twente Airport: 1) Raadsbrief over opbrengst PPS-traject, 2) Reactie 
naar defensie planMER Ruimte voor defensie 
 

Openbaar Openbaar: ja, in principe zijn alle 
besluiten en bijlagen openbaar en 
publiceren wij die actief op 
enschede.nl 

 

Organisatieonderdeel (cluster 
of afdeling) 

Cluster Strategie & Beleid Fysiek Corsanummer: 2400029685 

Schrijver F Bouwmeester Casenummer BV24000390 
Urgentie Hoog omdat: 

1) De brief aan de minister van Defensie haast heeft omdat Defensie al 
bijna knopen doorhakt; 
2) De brief inzake de uitkomst PPS z.s.m. naar de raad moet en de 
statenbrief dezelfde planning volgt; 

Raadsbesluit nodig Nee  
Raad informeren Ja, door toezending van de 

brieven 
 

 
Mee geadviseerd door CS: Job Kantelberg/Wouter van der Zouw,  

Technology Base (Ton van Snellenberg c.s.),  
DF/ROB/Jurian Koopman, Monique Jansen 
Extern: Provincie Overijssel/Cees Dijkhuizen/Janneke Wessels/Ronald 
Vuijk,  
Adviseurs gemeente Borne, Almelo, Oldenzaal, Dinkelland en Hengelo 

Advies gemeentesecretaris  
 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Conceptbesluit 
Voorstel portefeuillehouder om: 
1. De brief aan de staatssecretaris van Defensie vast te stellen, met de reactie van het college van B&W 

van Enschede op het planMER-onderzoek door het ministerie van Defensie (naar medegebruik Twente 
Airport);  

2. De aanbiedingsbrief aan de raad bij de brief aan defensie (zie punt 1) vast te stellen; 
3. De raadsbrief over de afronding van de PPS-verkenning rond Twente Airport vast te stellen. 
 
Publieksvriendelijke samenvatting 
Er speelt op dit moment veel rond Twente Airport, het vliegveld van Enschede: 
• De minister van defensie onderzoekt op dit moment of er weer straaljagers kunnen komen op dit 

vliegveld. Net zoals vroeger. Dit is nodig zegt hij, omdat het minder veilig wordt in de wereld. Nederland 
moet zich helaas voorbereiden op een oorlog. Dan wordt de kans dat het ook echt oorlog wordt veel 
minder. Burgemeester en Wethouders snappen dat er meer straaljagers nodig zijn en dat die ruimte 
nodig hebben. Maar ze vinden het een slecht idee dat dit op Twente Airport moet gebeuren. Dit betekent 
veel overlast voor inwoners van Twente. En het betekent dat belangrijke woningbouwplannen en 
plannen van bedrijven in Twente niet door kunnen gaan. Dit staat in een brief aan de staatssecretaris 
van Defensie. Het college heeft die brief vastgesteld, ook namens Hengelo, Oldenzaal, Borne, 
Dinkelland en Almelo. 

• Verder heeft de gemeente Enschede samen met de provincie en bedrijven het afgelopen jaar onderzoek 
gedaan. Ze willen graag meer samenwerken op Twente Airport. Want ze willen dat Twente Airport open 
blijft en geen verlies meer maakt. Dat onderzoek laat zien dat zo’n samenwerking mogelijk is. Het 
bedrijfsleven wil graag alles gaan regelen op Twente Airport en meer klanten aantrekken. En ze willen 
daar ook geld in stoppen. Daarbij is het wel nodig dat Enschede en Overijssel nog één keer betalen om 
de landingsbaan weer helemaal goed te maken. Het college heeft daarover een brief aan de raad 
vastgesteld. 
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 B&W besluit  dd.                   (In te vullen na de vergadering door loco-gemeentesecretaris) 
 
 
 
 
 

 
Inleiding en voorgeschiedenis 
Er speelt veel op en rond Twente Airport: 
• Defensie onderzoekt terugkeer naar Twente Airport in het kader van het Nationaal Programma Ruimte 

voor Defensie. Het gaat om  
1) stationering en gebruik door jachtvliegtuigen; 
2) aanleg onverharde landingsbaan; en  
3) stationering van en gebruik door vrachtdrones.  
De onderdelen 1) en 2) zijn ongewenst. Onderdeel 3) biedt kansen.  

• Uw college heeft vorige week aangegeven een brief te willen sturen aan de staatssecretaris van 
defensie om het standpunt van Enschede ook zelfstandig onder de aandacht te brengen. En niet alleen 
via de provincie. Deze brief is klaar en ligt voor. 

• Verder heeft de directeur van Technology Base een brief aan uw college gestuurd ter afronding van de 
PPS-verkenning rond Twente Airport. Op 10 oktober a.s. is er een informatiesessie voor raad en Staten 
over dit onderwerp. De beide griffies van raad en Staten hebben ons gevraagd om een informerende 
brief over de uitkomsten. Deze brief is eveneens klaar ter besluitvorming door uw college. 

 
Gewenst effect van het besluit in relatie tot de strategische opgaven 
Het besluit draagt bij aan de strategische opgaven ‘Aantrekkelijk Enschede’ en ‘Open Enschede’. 
De brief aan de defensie en de brief aan de raad over de PPS-verkenning zijn beide gericht op het 
vestigingsklimaat in de regio en de samenwerking met medeoverheden en ondernemers.  
  
Argumenten  
1.1 Het is van belang een krachtig signaal af te geven aan defensie over de te onderzoeken thema’s in de 
planMER ‘Ruimte voor Defensie’ 
In mei 2024 hebben we als college de positieve grondhouding van GS van Overijssel gesteund om in het 
kader van de planMER onderzoek te doen naar: 
1) een reserveluchthavenfunctie voor defensie; en  
2) een onverharde landingsbaan voor oefeningen.  
Daar hebben we duidelijke kaders voor meegegeven: het luchthavenbesluit en het omgevingsplan zijn 
leidend. 
 
De planMER-onderzoeken van defensie gaan over een situatie die niet past binnen die kaders, namelijk 
inpassing van 1.150 en 2.300 sorties (start en landingen) van jachtvliegtuigen. Dit heeft grote gevolgen voor 
onder andere de leefbaarheid van de regio, de woningbouwplannen in 2One (voorheen SHE), de ruimte voor 
(innovatieve) bedrijven, de aantrekkelijkheid van Kennispark en het bedrijventerrein van Technology Base, 
lokale woningbouwplannen van omringende gemeenten etc. 
We schrijven dit in stevige bewoordingen op in een brief aan defensie. 
 
1.2 We schrijven in de brief ook wat we wel zien zitten: stationering van vrachtdrones 
Met Space53 heeft Enschede en ook Twente Airport profiel gekregen als plek voor bedrijven met een 
‘unmanned ambition’. De stationering van cargodrones past daar goed bij. Ook biedt het mogelijk kansen 
voor bedrijven op Technology Base die bezig zijn met innovatie rond (en productie van) drones.  
 
1.3 We schrijven deze brief mede namens andere Twentse gemeenten 
We hebben verbinding gezocht met Oldenzaal, Borne, Almelo, Hengelo, Dinkelland en Losser om dit signaal 
aan defensie samen af te kunnen geven. Losser wil de uitkomsten van planMER afwachten en doet nu niet 
mee. In de andere gemeenten komt de brief aan de orde in de ‘eigen’ colleges (eveneens op 1 oktober). 
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1.4 We richten de brief in afschrift ook aan de ministeries van VRO, EZ, GS van Overijssel en de Tweede 
Kamer 
Het is van belang dat meerdere – bij de ontwikkeling van Twente betrokken – ministers en ook de Tweede 
Kamer weten hoe de meest betrokken gemeenten in Twente denken voor de genoemde thema’s. Op die 
manier komt dit Twentse signaal breed onder de aandacht van ‘Den Haag’. Dat is voor nu van belang met 
oog op het overleg dat staatssecretaris Tuinman binnenkort voert met gedeputeerde Hoogland van 
Overijssel. Het is van belang voor 1) de beraadslagingen in het kabinet over het ontwerpbesluit inzake de 
planMER in januari 2025 en 2) in de Kamer n.a.v. voortgangsbrieven van defensie. 
 
2.1 Met een oplegbrief stroomlijnen we de informatievoorziening naar de raad over de collegebrief aan 
defensie 
Met de brief aan de raad informeren we de raad over de brief die we aan defensie hebben gestuurd. De brief 
bevat de samenvatting en informatie over het verdere proces. 
 
3.1 Op 10 oktober vindt een informatiesessie voor raad en Staten plaats over de uitkomsten van de PPS-
verkenning rond Twente Airport.  
De PPS-verkenning is klaar. De directeur van Technology Base, opdrachtnemer van die verkenning, heeft 
daarover een brief gestuurd aan de colleges van B&W en GS (bijlage 3.2). Met als belangrijkste conclusies: 
• Twentse bedrijven willen graag ‘voor eigen rekening en risico’ de exploitatie van Twente Airport op zich 

nemen. 
• Ze stellen daarbij twee belangrijke voorwaarden: 

- provincie en gemeente betalen 75% van de kosten van groot onderhoud van de baan in 2027. 25% van 
die kosten rekenen ze door in de huurprijs van de baan; 
- er moet zicht zijn op de komst van satellietnavigatie. Dit om de bereikbaarheid bij slecht zicht / 
duisternis en daarmee de businesscase voor Twente Airport te verbeteren. 

 
(Enkele passages in de bijlagen bij de brief van de directeur van de GR zijn zwartgelakt, omdat het om 
concurrentiegevoelige ‘businesscase-informatie’ gaat.) 
 
Op 10 oktober informeren de directeur van Twente Airport en Twentse ondernemers raad en Staten over 
deze uitkomsten en kunnen ze vragen beantwoorden.   
 
3.2 Op verzoek van de griffie informeren we de raad vooraf over de uitkomsten van de PPS-verkenning  
De griffies van zowel de Staten als de raad vinden het noodzakelijk dat de op 10 oktober aanwezige raads- 
en Statenleden vooraf informatie hebben gekregen. Wij komen aan die wens tegemoet met een raadsbrief 
(bijlage 3.1, met als bijlage de brief van de directeur GR). GS informeert de Staten in een soortgelijke brief.  
 
NB! De brief van GS wijkt af van de raadsbrief omdat de uitgangspositie van de provincie anders is: 
• Provinciale Staten gaat nog een besluit nemen over de blijvende betrokkenheid bij Twente Airport en de 

dekking van de kosten voor het groot onderhoud van de baan. De PS-besluitvorming is voorzien bij de 
perspectiefnota begin juli 2025. 

• Onze raad heeft in de Zomernota 2024 al middelen opgenomen voor dit groot onderhoud en is 
voortzetting van onze betrokkenheid geen issue . 

 
Risico’s 
 
1.1 Mogelijk stemmen niet alle colleges van omringende Twentse gemeenten in de met de brief 
De toon in de brief is stevig en de brief kwam voor de ons omringende gemeenten deels onverwacht. 
Mogelijk doen niet alle gemeenten mee om inhoudelijke of procesmatige redenen. Dit is niet anders. De brief 
heeft haast omdat er al op 18 oktober overleg plaats vindt tussen gedeputeerde hoogland (namens de 
provincie) en de staatssecretaris van defensie over de planMER. De brief moet dan zijn werk hebben 
gedaan. 
 
1.2 De toon van de defensiebrief is stevig en kan de verhoudingen met defensie onder druk zetten 
Dit is een bewuste keuze. Zie verder het kopje ‘Afweging en alternatieven’. 
 
1.3 De Twenteboard zet in de (concept)visie 2050 in op innovatie in het defensiedomein 
Het kan vragen oproepen om als triple helix organisatie Twenteboard in te zetten op innovatie in het 
defensiedomein en tegelijkertijd als zes Twentse gemeenten de deur grotendeels dicht te willen houden voor 
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de functies die defensie onderzoekt voor Twente Airport. Dit hoeft elkaar niet te bijten: sterke aantasting van 
het vestigingsklimaat en een rem op de verstedelijkingsopgave als gevolg van de komst van jachtvliegtuigen 
remt ook de groei en continuïteit van het Twentse innovatiecluster voor defensie. In die zin lopen beide 
ambities (grotendeels) parallel. 
 
1.4 Vanuit het Bestuurlijk Overleg Sociaaleconomische structuurversterking Twente (BOSS Twente) komt 
het signaal dat het goed zou zijn namens alle Twentse gemeenten een brief te sturen aan Defensie 
Als dit – zeer recente – signaal uitmondt in een aparte brief is er een klein risico dat die brief een (iets) ander 
geluid laat horen dan de brief vanuit de zes Twentse gemeenten die nu voorligt.Daar moeten we als 
deelnemer aan het BOSS dus alert op zijn en deze situatie voorkomen. 
 
Kosten en financiële dekking van het voorstel 
• De reactie richting defensie heeft een beleidsmatige insteek en brengt geen kosten met zich mee. 
• Wij hebben in de zomernota voorzien in ons aandeel in de lasten van het groot onderhoud van de baan. 
• Besluitvorming over eventuele private exploitatie van Twente Airport is niet voor de zomer van 2025 aan 

de orde. Als de Staten en de raad besluiten dat private partijen de exploitatie van Twente Airport ‘voor 
eigen rekening en risico’ op zich kunnen nemen, betekent dit dat de gemeente eventuele tekorten in 
deze exploitatie niet meer voor 50% op zich nemen.  

 
Afweging en alternatieven 
 
Brief aan Defensie: 
We kunnen ook kiezen voor een gematigdere toon. Dan houden we de optie meer open om  
• eerst de planMER af te wachten en op basis van die uitkomsten alsnog voor een stevigere reactie te 

kiezen. Deze reactie kunnen we dan (nog) beter onderbouwen omdat de uitkomsten van de planMER er 
zijn.  

• vervolgens het gesprek met het Rijk aan te gaan zonder de erfenis van eerdere ‘stevige taal’. Insteek: 
‘Op welke manier kan dit besluit minder desastreuze gevolgen hebben voor de regio’?  

 
Het college kan er ook voor kiezen nu geen brief te sturen. Daarmee gaat een belangrijk informatie- en 
beïnvloedingsmoment verloren in de aanloop naar het gesprek van de staatssecretaris met gedeputeerde 
Hoogland en burgemeester Bleker op 18 oktober a.s. 
 
PPS-brief 
De brief van de directeur GR bevat 4 scenario’s: 
1. Private exploitatie via aanbesteding van een concessie. De directeur adviseert dit voor te gaan 

voorbereiden; 
2. Voortzetten van de luchthaven zonder PPS. De GR behoudt dan het exploitatierisico. Er is een jaarlijks 

tekort van rond de € 400.000, oplopend tot meer dan € 1 miljoen (vanwege de lasten van het groot 
baanonderhoud in 2027).  

3. Stoppen als luchthaven. Dat leidt tot een desinvestering van rond 5 miljoen euro 
(vliegtuigopstelplaatsen, turnpads, vastgoed). En tot een aanzienlijk risico op schadeclaims van partijen 
die zich hebben gevestigd vanwege de luchthaven. Ook brengt het de maatschappelijke waarde van 
Twente Airport, zoals onder meer benoemd in de intentieovereenkomst, uit beeld. Eventuele kosten voor 
nieuwe planvorming komen hier vervolgend nog bovenop. 

4. Verkopen luchthaven. Dit scenario is minder uitgewerkt. Ingeschat wordt dat de huidige verlieslatende 
luchthaven met behoud van de huidige bestemming op zichzelf geen waarde vertegenwoordigt. 

 
Wij nemen over deze scenario’s nog geen standpunt in, vanwege afhankelijkheden met de te maken keuzes 
door de provincie Overijssel en de defensie-ontwikkelingen. 
 
Participatie 
Voor de participatie rond het Nationaal Programma Ruimte voor Defensie staat defensie ‘aan de lat’. We 
hebben wel onze mediakanalen ingezet om de participatiebijeenkomst van defensie op 3 oktober jl. in de 
Grolsch Veste breed onder de aandacht te brengen. En met succes: het was vol en het was de best 
bezochte defensiebijeenkomst in het kader van de planMER van 2024 (750 bezoekers). 
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Communicatie met direct betrokkenen: 
 
Interne communicatie  
Twente Airport komt intern aan allerlei tafels regelmatig aan de orde. 
 
PR over besluit 
Geen. De uitkomsten van het PPS-traject zijn in 
algemene termen al goed opgepikt in de lokale 
media. 
 
Persbericht, ja of nee: 
Nee. 
 
Vervolg 
 
Defensie 
03.10.2024: ambtelijk overleg Defensie, Twentse gemeenten, provincie over input gemeenten/provincie. 
18/10/2024: bestuurlijk gesprek stas. Defensie – gedeputeerde Hoogland – burgemeester Bleker 
Januari 2024: ontwerpbesluit NPRD Kabinet 
Q1/2025: Zienswijzeprocedure 
Q3/2025: Besluitvorming kabinet NPRD 
 
PPS 
• 10/10/2024: informatiesessie raad/Staten; 
• Q4/2024-Q2/25: voorbereiden concessieproces;  
• Q3/2025: besluitvorming provincie over blijvende betrokkenheid bij TA 
 
Bijlagen (zie volgende pagina) 
 
Bijlagen 

 

 Omschrijving College Raad Niet actief 
publiceren 

Geheim 

Bijlage 1 Aanbiedingsbrief aan de raad bij 
de brief aan de staatssecretaris 
van Defensie (bijlage 2) 

Ja Ja Nee Nee 

Bijlage 2 Brief aan de staatssecretaris van 
Defensie inzake Nationale 
veiligheid en Twente Airport 

Ja Ja Nee Nee 

Bijlage 3.1 Raadsbrief inzake uitkomsten 
PPS Verkenning Twente Airport 

Ja Ja Nee Nee 

Bijlage 3.2 Brief directeur Technology Base 
over uitkomsten PPS-verkenning 
incl. 2 bijlagen. 

Ja Ja Nee Nee 


